研究快讯: 1316~1320

Chinese Journal of Catalysis

文章编号: 0253-9837(2010)11-1316-05

国际版 DOI: 10.1016/S1872-2067(10)60119-2

醋酸钯催化甲苯中无配体的Suzuki反应

刘 宁,刘 春,金子林

大连理工大学精细化工国家重点实验室, 辽宁大连 116012

摘要: 报道了一种甲苯中醋酸钯催化无配体的 Suzuki 反应体系. 以 K_3PO_4 · $7H_2O$ 为碱, 在该体系中可高效进行芳基溴代物和芳基 硼酸的 Suzuki 反应,且具有反应条件温和、无需惰性气体保护等特点. 在 n(ArBr)=0.5 mmol, $n(ArB(OH)_2)=0.75$ mmol, $x(Pd(OAc)_2)=1$ mol%, $n(K_3PO_4$ · $7H_2O)=1.0$ mmol, $v(P\#\pi)=2$ ml 的优化条件下, 4-溴硝基苯和苯硼酸在 75 °C 反应 5 min, 分离收率 即达 99%, TOF 高达 1 $188\,h^{-1}$.

关键词: Suzuki 反应; 芳基硼酸; 芳基卤代物; 钯; 无配体; 甲苯

中图分类号: O643 文献标识码: A

An Efficient Protocol for a Pd(OAc)₂-Catalyzed Ligand-Free Suzuki Reaction in Toluene

LIU Ning, LIU Chun*, JIN Zilin

State Key Laboratory of Fine Chemicals, Dalian University of Technology, Dalian 116012, Liaoning, China

Abstract: An efficient protocol for a Pd(OAc)₂-catalyzed ligand-free Suzuki reaction of aryl bromides with arylboronic acids in the presence of K₃PO₄·7H₂O in toluene under mild and aerobic conditions afforded cross-coupling products in good to excellent yields. Under the optimized reaction conditions (i.e., 0.5 mmol ArBr, 0.75 mmol ArB(OH)₂, 1 mol% Pd(OAc)₂, 1.0 mmol K₃PO₄·7H₂O, 2 ml toluene), the Suzuki reaction between 4-nitrobromobenzene and phenylboronic acid afforded a 99% isolated yield in 5 min at 75 °C and a TOF of up to 1 188 h⁻¹. **Key words:** Suzuki reaction; arylboronic acid; aryl halide; palladium; ligand-free; toluene

Pd 催化芳基卤代物和芳基硼酸的交叉偶联反应制备联芳类化合物的 Suzuki 反应,已成为有机合成中构建 C-C 键的主要方法之一^[1~7].它具有反应条件温和、原料安全、低毒及底物的适用性广等优点,已广泛应用于天然产物、医药、农药、除草剂、高分子传导材料和液晶材料等的合成^[8,9]. Pd 催化 Suzuki 反应的效率通常取决于配体的性质和配位能力,迄今,一系列膦配体^[10]、环钯络合物^[11]和氮杂环卡宾络合物^[12]已成功用于 Suzuki 反应. 但是,大多数配体存在合成困难,成本较高,且对水和氧气敏感,反应过程中需要溶剂除水和惰性气体保护等不足. Pd 催化无配体的反应体系因具有操作简单和成本低等优

点而引起化学家的广泛兴趣^[13~20]. 甲苯作为一种廉价易得的有机溶剂已被应用于配体促进的 Suzuki 反应^[21~23], 但有关甲苯中 Pd 催化无配体的反应体系研究较少^[24]. 本文报道一种在甲苯中 Pd(OAc)₂ 催化无配体的 Suzuki 反应体系, 该体系可在空气条件下快速、有效地实现芳基溴代物和芳基硼酸的交叉偶联.

芳基溴代物和芳基硼酸由 Alfa Aesar 公司提供. 其它化学试剂使用前未经处理直接使用.

Suzuki 反应操作过程如下. 首先将 2.0 ml 甲苯加入圆底烧瓶中, 然后依次加入 0.5 mmol 芳基卤代物、0.75 mmol 芳基硼酸、0.005 mmol Pd(OAc)₂和 1.0 mmol 碱, 在 75 °C 进行反应. 反应结束后, 用乙酸乙

收稿日期: 2010-07-29.

联系人: 刘 春. Tel/Fax: (0411)39893854; E-mail: cliu@dlut.edu.cn

基金来源: 国家自然科学基金 (21076034, 20976024, 20923006); 精细化工国家重点实验室开放课题 (KF0801); 大连理工大学理学研究基金; 教育部长江学者和创新团队发展计划 (IRT0711).

本文的英文电子版由 Elsevier 出版社在 ScienceDirect 上出版(http://www.sciencedirect.com/science/journal/18722067).

酯萃取反应产物 3 次 (15 ml×3), 合并有机相后, 经真空浓缩有机相得到粗产品, 再经柱层析 (200~300 目硅胶) 分离, 得到分析纯的联芳类化合物, 其氢核磁谱在 Varian Inova 400 核磁仪上获得.

以 0.5 mmol 4-溴苯甲醚与 0.75 mmol 苯硼酸的 偶联为模型反应,分别考察了 Pd 源、碱种类和反应 温度对 Suzuki 反应性能的影响,结果见表 1. 由表可见,以二价 Pd 的 Pd(OAc)₂和 PdCl₂为催化剂时, Suzuki 反应表现出较高的催化活性 (实验 1 和 2),尤以 Pd(OAc)₂催化活性最高,在 1 mol% Pd(OAc)₂存在下,该反应能在 80 min 定量完成,这与文献结果相符^[25].零价 Pd 源 Pd/C 和 Pd₂(dba)₃ (实验 3 和 4) 的催化活性明显低于二价 Pd 源,这与我们的前期工作^[16,17]以及 Venkatraman 等^[26]的结果吻合.因此,以下实验均以 Pd(OAc)₂为催化剂.

表 1 Suzuki 反应条件的优化

Table 1 Optimization of reaction conditions for the Suzuki reaction

Entry	Pd source	Base	Temperature (°C)	Time (min)	Isolated yield (%)
1	Pd(OAc) ₂	K_2CO_3	100	80	99
2	$PdCl_2$	K_2CO_3	100	80	65
3	Pd ₂ (dba) ₃	K_2CO_3	100	80	25
4	Pd/C	K_2CO_3	100	80	44
5	Pd(OAc) ₂	$K_3PO_4 \cdot 7H_2O$	100	70	98
6	Pd(OAc) ₂	CH ₃ ONa	100	210	81
7	Pd(OAc) ₂	NaOH	100	120	54
8	Pd(OAc) ₂	Na_2CO_3	100	180	trace
9*	Pd(OAc) ₂	$K_3PO_4\cdot 7H_2O$	100	50	95
10*	Pd(OAc) ₂	$K_3PO_4 \cdot 7H_2O$	75	60	99
11*	Pd(OAc) ₂	$K_3PO_4 \cdot 7H_2O$	50	120	97

Reaction conditions: 0.5 mmol 4-bromoanisole, 0.75 mmol arylboronic acid, 1.0 mmol base, 1 mol% catalyst, 4 ml toluene (*2 ml toluene).

碱在 Suzuki 交叉偶联反应中起到极其重要的作用.由表 1 可见,在本文所采用的碱中,以 K₃PO₄·7H₂O 的促进效果最强(实验 5). 4-溴苯甲醚和苯硼酸的偶联反应在 K₃PO₄·7H₂O 存在下反应 70 min,产品收率达 98%. 这可能是由于 K₃PO₄·7H₂O 在 Suzuki反应中不仅起到碱的作用,而且具有稳定活性中心Pd 的作用^[27,28]. 其次, K₂CO₃ 也表现出较强的促进作用(实验 1). 相对于钾盐, CH₃ONa 和 NaOH 在反应中的促进作用较弱(实验 6 和 7). 另外,弱碱 Na₂CO₃ 在 Suzuki 反应中几乎没有促进作用,即使反应延长至 3 h 也难以进行(实验 8). 由此可见,就各种碱的促进效果而言,钾盐好于钠盐,强碱好于弱碱. Zhang 等^[29]认

为,具有较大离子半径的钾离子在金属交换过程中 起到模板作用,因而促进该步骤的进行.

由表 1 还可以看出, 当反应温度从 $100 \,^{\circ}$ C 降到 $75 \,^{\circ}$ C 时, 催化剂活性略有降低, 但继续降至 $50 \,^{\circ}$ C 时, 催化剂的催化效率明显降低 (实验 $9 \!^{\sim} \! 11$). 因此, 适宜的反应温度为 $75 \,^{\circ}$ C.

在催化剂 $Pd(OAc)_2$ 用量 1 mol%、温度 $75 \, ^{\circ}\text{C}$ 和以 $K_3PO_4 \cdot 7H_2O$ 为碱的反应条件下, 考察了甲苯中无配体的 Suzuki 反应的底物普适性, 结果见表 2. 由表

表2 卤代芳烃和芳基硼酸的 Suzuki 反应

Table 2 Suzuki reaction between aryl halides and arylboronic acids

X = Br, Cl; Y = C, N

Entry	Ar-X	Product	Time (min)	solated yield (%)
1	O_2N —Br	O_2N	5	99
2	NC——Br	NC-\\\	7	99
3	CH ₃ OC-\Br	CH ₃ OC-	15	98
4	CH ₃ ——Br	CH ₃ —	40	98
5	OCH ₃ —Br	OCH ₃	60	96
6	CH ₃ O—Br	CH ₃ O	60	99
7	CH ₃ O—Br	CH ₃ O-CH ₃	150	83
8	CH ₃ O-Br	CH ₃ O	150	91
9	CH ₃ O-Br	CH ₃ O	110	99
10	CH ₃ O—————Br	CH ₃ O-CH ₃	150	85
11	CH ₃ O-Br	CH ₃ O	150	24
12	CH_3O \longrightarrow Br	CH_3O F	150	35
13	O_2N —CI	O_2N	360	7ª
14	$\left\langle \begin{array}{c} \\ \\ \\ \end{array} \right\rangle$ Br		480	20/39 ^b
15	CH_3 — \longrightarrow Br	CH_3 \longrightarrow N	480	27/42 ^b
16	O_2N \longrightarrow Br	O_2N	480	trace

Reaction conditions: 0.5 mmol 4-bromoanisole, 0.75 mmol arylboronic acid, 1 mmol K₃PO₄·7H₂O, 75 °C (^a100 °C), 1 mol% Pd(OAc)₂ (^b2 mol% Pd(OAc)₂), 2 ml toluene.

可见, 苯硼酸与一系列芳基溴代物的 Suzuki 反应均表现出较高的催化活性. 4-硝基溴苯与苯硼酸反应 5 min, 产品收率即达 99%, TOF 高达 1 188 h⁻¹. 令人惊喜的是, 位阻较大的邻溴苯甲醚与苯硼酸也能顺利发生 Suzuki 偶联反应, 产品收率达 96% (实验 5).

研究表明^[16,17,30],对于水相中的 Suzuki 反应,含供电子基团的苯硼酸反应活性高于苯硼酸.但由表2可见,在甲苯中进行 Suzuki 反应,无论苯硼酸含有供电子基团,还是吸电子基团,其反应活性均下降(实验7~12).这与文献结果一致^[31].在本文反应体系中,含吸电子基团的苯硼酸反应活性(实验12)比含供电子基团的(实验7)更低,这与文献结果一致^[16,17,25,30].令人意外的是,具有位阻效应的邻甲基苯硼酸反应活性(实验8)反而比对甲基苯硼酸(实验7)更高.并且邻甲基苯硼酸的反应活性也比同样具有位阻效应的邻甲氧基苯硼酸(实验11)更高.这可能是由于在金属交换步骤中,邻甲氧基的位阻效应高于邻甲基,从而导致反应活性降低^[32].

基于溴代底物在该反应体系中表现出良好的活性,本文继续考察了芳基氯代物和氮杂环芳基溴代物在该反应体系中的活性,结果见表 2. 可以看出,芳基氯代物几乎没有反应活性,即使温度升至 100°C,产品收率也仅为 7%(实验 13). 氮杂环芳基溴代物反应活性也较低(实验 14~16),即使催化剂用量增至 2 mol%,产品收率也仅为 40% 左右.

综上所述,本文发展了一种以甲苯为溶剂,醋酸 钯为催化剂的 Suzuki 反应体系,它可高效催化芳基溴代物和芳基硼酸的 Suzuki 反应,且具有反应条件温和、在空气中进行和无需配体等特点. 但对氮杂环芳基溴代物和芳基氯代物的催化活性有待于提高.

参考文献

- 1 Miyaura N, Yamada K, Suzuki A. Tetrahedron Lett, 1979, 36: 3437
- 2 Miyaura N, Suzuki A. Chem Rew, 1995, 95: 2457
- 3 Suzuki A. J Organomet Chem, 2002, 653: 83
- 4 Kotha S, Lahiri K, Kashinath D. *Tetrahedron*, 2002, **58**: 9633
- 5 Li C J. Angew Chem, Int Ed, 2003, 42: 4856
- 6 黄钟斌, 严新焕, 江玲超, 蒋虹. 催化学报 (Huang Zh B, Yan X H, Jiang L Ch, Jiang H. *Chin J Catal*), 2010, **31**: 90
- 7 刘春, 倪祁健, 胡萍萍, 袁浩, 金子林. 催化学报 (Liu Ch, Ni Q J, Hu P P, Yuan H, Jin Z L. Chin J Catal), 2010, **31**: 1277

- 8 Hassan J, Sevignon M, Gozzi C, Schulz E, Lemaire M. Chem Rev, 2002, 102: 1359
- 9 Nakamura I, Yamamoto Y. Chem Rev, 2004, 104: 2127
- 10 van der Boom M E, Milstein D. Chem Rev, 2003, 103: 1759
- 11 Barder T E, Walker S D, Martinelli J R, Buchwald S L. J Am Chem Soc, 2005, 127: 4685
- 12 Christmann U, Vilar R. Angew Chem, Int Ed, 2005, 44: 366
- 13 周浩, 卓广澜, 姜玄珍, 张波, 葛忠华. 催化学报 (Zhou H, Zhuo G L, Jiang X Zh, Zhang B, Ge Zh H. *Chin J Catal*), 2006, **27**: 335
- 14 Zhou W J, Wang K H, Wang J X, Gao Z R. Tetrahedron, 2010, 66: 7633
- 15 Kitamura Y, Sako S, Tsutsui A, Monguchi Y, Maegawa T, Kitade Y, Sajiki H. *Adv Synth Catal*, 2010, **352**: 718
- 16 Han W, Liu C, Jin Z L. Org Lett, 2007, 9: 4005
- 17 Han W, Liu C, Jin Z L. Adv Synth Catal, 2008, 350: 501
- 18 Alimardanov A, de Vondervoort L S V, de Vries A H M, de Vries J G. Adv Synth Catal, 2004, 346: 1812
- 19 Liu C, Yang W B. Chem Commun, 2009: 6267
- 20 Del Zotto A, Amoroso F, Baratta W, Rigo P. Eur J Org Chem, 2009: 110
- 21 Chiang W Y, Hong F E. J Organomet Chem, 2009, 694: 1473
- 22 Ullah E, McNulty J, Robertson A. Tetrahedron Lett, 2009, 50: 5599
- 23 Chandrasekhar V, Narayanan R S. Organometallics, 2009, 28: 5883
- 24 Pan C D, Liu M C, Zhang L, Wu H Y, Ding J C, Cheng J. Catal Commun, 2008, 9: 508
- 25 Leadbeater N E, Marco M. Org Lett, 2002, 4: 2973
- 26 Venkatraman S, Li C J. Org Lett, 1999, 1: 1133
- 27 Kapoor S, Joshi R, Mukherjee T. Chem Phys Lett, 2002, 354: 443
- 28 Saha D, Chattopadhyay K, Ranu B C. Tetrahedron Lett, 2009, 50: 1003
- 29 Zhang H C, Kwong F Y, Tian Y, Chan K S. J Org Chem, 1998, 63; 6886
- 30 Kitamura Y, Sako S, Udzu T, Tsutsui A, Maegawa T, Monguchi Y, Sajiki H. Chem Commun, 2007: 5069
- 31 Klingensmith L M, Leadbeater N E. Tetrahedron Lett, 2003, 44: 765
- 32 Zhang H C, Harris B D, Costanzo M J, Lawson E C, Maryanoff C A, Maryanoff B E. J Org Chem, 1998, 63: 7964

英译文 English Text

Since the first report on the palladium-catalyzed cross-coupling of aryl halides with arylboronic acids in 1979 [1], Suzuki chemistry has attracted attention from many researchers [2–7] and is considered to be an exceedingly important methodology for the construction of carbon-carbon and carbon-heteroatom bonds during the syn-

thesis of biaryls. In particular, structural unit formation in compounds for pharmaceuticals, herbicides, natural products, and advanced materials is of interest [8,9]. Generally, the efficiency of the palladium-mediated catalyst is strongly dependent on the nature of the coordination ligands and a series of ligand-assisted palladium catalysts have been synthesized and screened for various types of reactions and these include phosphines [10], palladacycles [11], N-heterocyclic carbene complexes [12]. However, most of the ligands and complexes are difficult to synthesize and are sensitive to oxygen and/or moisture. Recently, ligand-free catalytic systems for the Suzuki reaction have been developed because they are simpler and cheaper than ligand-promoted systems [13-20]. As a readily accessible and cheap solvent, toluene is widely applied to the ligand-promoted palladium-catalyzed Suzuki reaction [21–23]; however, it is rarely used in ligand-free systems [24]. We thus report a fast and efficient protocol for the Pd(OAc)2-catalyzed ligand-free Suzuki reaction of aryl bromides with arylboronic acids in toluene and under air.

All aryl halides and arylboronic acids were purchased from Alfa Aesar. All other chemicals were obtained commercially and used without any prior purification. ¹H NMR spectra were recorded on a Varian Inova 400 spectrometer. All products were isolated by short chromatography using a silica gel (200–300 mesh) column with petroleum ether unless otherwise noted.

A mixture of aryl halides (0.5 mmol), arylboronic acid (0.75 mmol), $Pd(OAc)_2$ (1 mol%, 1.12 mg), $K_3PO_4 \cdot 7H_2O$ (1.0 mmol, 338 mg), and toluene (2 ml) was stirred at 75 °C for the indicated time and monitored by TLC. The mixture was added to brine (15 ml) and extracted twice with acetic ether (15 ml \times 3). The solvent was concentrated under vacuum and the product was isolated.

In general, an efficient palladium-catalyzed cross-coupling reaction is regulated by a number of factors such as palladium source, base, reaction temperature, and time. For our initial studies, the Suzuki reaction was carried out using 0.5 mmol 4-bromoanisole, 0.75 mmol phenylboronic acid in toluene, and 1 mol% palladium salts under specific temperatures and reaction times depending on the reactions executed.

The palladium sources employed in the Suzuki reaction are crucial to the catalytic efficiency. As shown in Table 1, the palladium sources dramatically affect the reaction activity. It is clear that precatalysts with palladium(II) salts such as Pd(OAc)₂ and PdCl₂ exhibited high catalytic activity (Table 1, entries 1 and 2). Pd(OAc)₂ performed more efficiently in the Suzuki reaction than PdCl₂ in toluene, which is consistent with the results of Leadbeater and Marco [25]. Using 1 mol% Pd(OAc)₂ as the catalyst, the cross-coupling reaction was completed quantitatively within 80 min (Table

1, entry 1). However, the catalytic activity was relatively low using zerovalent palladium sources such as Pd/C or Pd₂(dba)₃ (Table 1, entries 3 and 4), which is consistent with our recent results [16,17] and Venkatraman et al. [26]. Among the palladium sources screened, Pd(OAc)₂ gave the best results.

The influence of the base on the reaction was examined and the results are listed in Table 1. The cross-coupling of 4-bromoanisole with phenylboronic acid was complete within 70 min in the presence of 1.0 mmol K₃PO₄·7H₂O (Table 1, entry 5). The reason for this might be that K₃PO₄·7H₂O acts as a base and a stabilizer for the active palladium species [27,28]. K₂CO₃ also exhibited high activity in the model reaction (Table 1, entry 1). However, CH₃ONa and NaOH were not noticeably effective in the cross-coupling reaction (Table 1, entries 6 and 7). To our surprise, only a trace amount of cross-coupling product was obtained when using Na₂CO₃ as a base, even over a prolonged reaction time of 3 h (Table 1, entry 8). An explanation has been proposed by Zhang et al. [29] who found that the large potassium cation has a templating effect during the nucleophilic attack of phenylboronic acid on the Pd(II) intermediate formed by oxidative addition. However, the smaller sodium cation is less reactive because of more steric crowding in the transmetalation step.

To optimize the reaction temperature, we carried out experiments at different temperatures (50, 75, and 100 °C) for the Suzuki reaction between 4-bromoanisole and phenylboronic acid and the results are shown in Table 1 (Entry 9–11). We found that better results were obtained in terms of reaction time and yield at 75 °C in toluene and in the presence of Pd(OAc)₂ as well as K₃PO₄·7H₂O (Table 1, entry 10).

To evaluate the scope and limitations of this procedure, the reactions of a series of aryl halides with arylboronic acids were examined using 1 mol% Pd(OAc)₂ at 75 °C in toluene and with K₃PO₄·7H₂O as a base. As shown in Table 2, the cross-coupling reactions of the phenylboronic acids with various aryl bromides resulted in high isolated yields of the products. The Suzuki reaction of 4-nitrobromobenzene with phenylboronic acid afforded a 99% isolated yield in 5 min and a TOF of up to 1 188 h⁻¹. In addition, the sterically demanding aryl bromides were coupled with phenylboronic acid to give high yields of the product. For example, 2-bromoanisole was as reactive as 4-bromoanisole and resulted in a high product yield (Table 2, entry 5).

The effect of substituents in different positions for the arylboronic acids on the Suzuki coupling reaction was studied further (Table 2, entries 7–12). Generally, the coupling reactions of the arylboronic acids containing electron-rich groups such as methyl and methoxy proceeded more efficiently than those of phenylboronic acid in aqueous media [16,17,30]. However, our results show that the presence of substituent groups (Table 2, entries 7–12) on the aromatic

ring of the arylboronic acid reduced its reactivity in toluene, which was consistent with the report of Klingensmith et al. [31]. In agreement with previous literature [16,17,25,30], the arylboronic acid with an electron-withdrawing group (Table 2, entry 12) was found to be less catalytically active than that with an electron-donating group (Table 2, entry 7). Interestingly, the arylboronic acid bearing an electron-donating group at the para-position (Table 2, entry 7) showed lower reactivity compared to that with an electron-donating group at the ortho-position (Table 2, entry 8). The sterically hindered arylboronic acid with a 2-CH₃ substituent (Table 2, entry 8) was more reactive than that with a 2-OCH₃ substituent (Table 2, entry 11). Presumably, the 2-CH₃ group results in weak steric crowding in the transmetalation step, however, the 2-OCH₃ group gave a lower yield because of increased steric crowding in the transmetalation step [32].

We subsequently investigated the application of this catalytic system to the coupling reaction between aryl chloride or heteroaryl bromides with arylboronic acids, respectively. Under our reaction conditions, the cross-coupling between the aryl chloride and the arylboronic acid gave incomplete conversion even with an increase in the reaction temperature (100 °C). We then screened representative heteroaryl bromides for the Pd(OAc)₂-mediated Suzuki reaction. The heteroaryl bromides can be coupled using this protocol but only in low yields even with the use of 2 mol% Pd(OAc)₂.

In conclusion, we developed a fast and efficient protocol for the Suzuki reaction between aryl bromides and arylboronic acids catalyzed by Pd(OAc)₂ in toluene under air and ligand-free conditions. The advantages of this procedure are a rapid reaction time, low catalyst loading, absence of ligands, aerobic reaction conditions and relatively mild reaction temperatures.

Full-text paper available online at ScienceDirect http://www.sciencedirect.com/science/journal/18722067